

فتح مقفلات الأفهام شرح عمدة الأحكام

إعداد الباحثة: خولة حود عبد ذياب

إشراف: أ. د. علي حسن مشي

الملخص:

تضمنت هذه الأطروحة الموسومة بـ: فتح مقفلات الأفهام شرح عمدة الأحكام"، للعلامة: حسن بن إبراهيم الخطيب الدريهمي المتوفى (1250هـ)، من أول الكتاب إلى نهاية كتاب الجنائز، دراسة وتحقيق، وهو كتاب في فقه السنة النبوية، والهدف من ذلك الإسهام في إخراج الكتاب في أقرب صورة وضعها مؤلفه؛ وخدمة للعلم وأهله.

وقد تكونت هذه الأطروحة من مقدمة وقسمين:

تناولت في المقدمة: أهمية تحقيق المخطوط، وأسباب اختياره، والأهداف، ومنهج الدراسة، والدراسات السابقة، وحدود الدراسة، ومنهجية التحقيق، وبيان خطة الدراسة.

وتناولت في القسم الأول: دراسة المخطوط في ستة مباحث: تناول المبحث الأول: التعريف بالإمام عبد الغني المقدسي، وأما المبحث الثاني: تناول عصر المؤلف وفي المبحث الثالث تناول: التعريف بالمؤلف حسن بن إبراهيم الخطيب وحياته الشخصية والعلمية، وتناول المبحث الرابع: التعريف بكتاب فتح مقفلات الأفهام شرح عمدة الأحكام وصحة نسبه إلى المؤلف ومصادره، وفي المبحث الخامس تناول: منهج المؤلف في كتابه، وتناول المبحث السادس: وصف نسخ المخطوط ونماذج منها.

أما القسم الثاني: فقد اشتمل على النص المحقق، وهو تحقيق الجزء الأول من فتح مقفلات الأفهام (من أول الكتاب إلى نهاية كتاب الجنائز)، فقد قام المؤلف بشرحه شرحاً وافياً، وبدأه بمقدمة جميلة، ثم قسمه إلى ثلاثة كتب، كتاب الطهارة وفيه سبعة أبواب، وكتاب الصلاة وفيه ثلاثة وعشرون باباً، وكتاب الجنائز، وقد توصلت الباحثة إلى مجموعة من النتائج العلمية التي من أبرزها:

إن العلامة حسن بن إبراهيم الخطيب فقيه ومحدث، عرض كتابه بأسلوب موجز سهل، حيث احتوى على مادة علمية قيمة، جمع فيه كثيراً من الفوائد والفرائد واللطائف اللغوية والفقهية والحديثية المختلفة؛ فمنها: ذكر الحديث متبوعاً بالترجمة لرجال السند، وعزو الحديث إلى مظانه، وذكر الألفاظ التي اشتملت عليها الرواية، وبيان درجة الحديث، وذكر الألفاظ الواردة من الناحية اللغوية، وبيان معاني الألفاظ الغريبة، واهتمامه بالمسائل الفقهية المتنوعة، وسرد آراء الفقهاء حول المسائل الواردة في الحديث، كما توصلت الباحثة إلى مجموعة من التوصيات في خاتمة الأطروحة تضمنت التوصية بضرورة استكمال تحقيق الكتاب، حتى يوهب الحياة الكاملة، لينضم إلى المكتبة الإسلامية ويستفيد منه طلاب العلم.



Fath Muffilat Al-Afham Sharh Umdat Al-Ahkam
Prepared by researcher: Khawla Hamoud Abdoh Dhiab
Supervision: A. Dr. Ali Hassan Muthanna

Abstract:

This encyclopedia thesis included: Fath Muffilat Al-Afham Sharh Umdat Al-Ahkam By the scholar: Hassan bin Ibrahim Al-Khatib Al-Durayhimi, who died (1250 AH), from the beginning of the book to the end of the Book of Funerals, a study and investigation. It is a book on the jurisprudence of the Prophet's Sunnah. The aim of this is to contribute to producing the book in the closest form developed by its author. And service to science and its people.

This thesis consists of an introduction and two sections:

In the introduction, I discussed: the importance of editing the manuscript, the reasons for choosing it, the objectives, the study methodology, previous studies, the limitations of the study, the investigation methodology, and a statement of the study plan.

In the first section, I dealt with: studying the manuscript in six sections: The first section dealt with: introducing Imam Abdul-Ghani Al-Maqdisi, and the second section dealt with: introducing the author Hasan bin Ibrahim Al-Khatib and his personal and scientific life. The third section dealt with: the era of the author, and the fourth section dealt with: introducing the book Opening the closed doors, explaining the meaning of the rulings and the validity of its attribution to the author and its sources. In the fifth section, it dealt with: the author's approach to his book, and the sixth section dealt with: a description of manuscript copies and examples of them.

As for the second section: it included the verified text, which is the investigation of the first part of Opening the Locked Understandings (from the beginning of the book to the end of the Book of Funerals). The author explained it comprehensively, and began it with a beautiful introduction, then divided it into three books, the Book of Purity, which contains seven chapters. The Book of Prayer, which contains twenty-three chapters, and the Book of Funerals. The researcher reached a set of scientific results, the most prominent of which are:

The scholar Hassan bin Ibrahim Al-Khatib is a jurist and hadith scholar. He presented his book in a concise and easy manner, as it contained valuable scientific material, in which he collected many benefits, insights, and various linguistic, jurisprudential, and hadith topics. Among them: mentioning the hadith followed by translation by the narrators of the chain of transmission, attributing the hadith to its context, mentioning the words included in the narration, explaining the degree of the hadith, mentioning the words used from a linguistic standpoint, explaining the meanings of strange words, its interest in various jurisprudential issues, and listing the opinions of jurists on the issues mentioned in the hadith. The researcher also came up with a set of recommendations at the conclusion of the thesis, which included recommending the necessity of completing the investigation of the book, so that it may be given a full life, so that it may join the Islamic library and benefit students of knowledge from it.